



အကျိုးပေးရာ အကြောင်းထင်တဲ့ internet ဝေါဟာရများ

သူငယ်ချင်းတစ်ယောက် social media အကြော ငါးမျောမြန်းစုက ခတ်လမ်းပေါ့တယ်။ သူက မေးတော့ ကိုယ်နေ့စဉ်လုပ်တာတွေကို စီကပ်ပတ်ကုံး ပြောပြလိုက်ပါတယ်။

ကိုယ်ပျောက်ဖို့နေတဲ့နေရာကို သူငယ်ချင်းတွေကို အသိပေးနိုင်အောင် Foursquare website ထဲကိုဝင်ရတာ၊ Twitter ကို Tweet ခဲ့တာတွေလိုတော့၊ Tumblr ပေါ်ဖို့ "Mad Men" ခတ်လမ်းတဲ့ မျောက်ဆိုးခတ်ဝင်ခန်းတွေ သူငယ်ချင်းတွေနဲ့ အပေးအယူလုပ်ကြတာ၊ Instagram ပေါ်က အထူးပြုပြင်ပန်တီရက်ရုပ်ပုံတွေကို လွှတ်တစ်ပြက်ပုံစံအတောအတွက် အထူးပေးရ ပြောပြခြင်းပဲတယ်။

ပြောတာကို နားထောင်ပြီးမှ သူငယ်ချင်းကခေါင်းကို ထွင်တွင် ခါမိပါတယ်။ စားစရာသုံးစရာကွဲ website တွေက သူနဲ့မိမိနေလို့ ခေါင်းခါတာတွေ မပုတ်ပါဘူး။ စားစရာသုက စကားထူးစကားခေါ်ခေါ်တွေ ပြောနေလို့ ဟု သူက ပြောပါတယ်။

ဟုတ်တော့လည်း ဟုတ်ပါတယ်။ စားစရာသုပြောခဲ့တဲ့စကားစကားစကားထူး စကားစာန်းတွေ ဖြစ်နေတာအမှန်ပဲ။ ဒါပေမဲ့ ခါမိစကားထူး စကားစာန်းတွေက အယ်ဘာသာစကားပဲလဲ။

"Internet နယ်ပယ်သုံးစကားစကား" လို့ နာမည်ပေးလို့ရတဲ့ စကားတွေပဲ။

ဒီနေ့ စားစရာသုတဲ့ internet နဲ့ လက်ပန်းတတ်စနေထိုင်ရင်း ပြောကြတဲ့ စကားလုံးတွေ အသုံးအနှုန်းတွေက လွန်စွဲတဲ့နှစ်အနည်းငယ်ကလေးကဆီ ဘယ်ဆီပျောက်နေမှန်းခေါ်ပါဘူး။ တစ်ချို့ကလေးတွေက ချိုနှီးသားဖုလင်းအမိဗွယ်ကို ချီထွက်ပြီး မခတ်ပေါ်အမိဗွယ်သစ်နဲ့ ဖြစ်လာကြပါတယ်။ The Oxford English Dictionary အတိုင်းခန့် က သူ့စကားလုံးတွေကို အပြောင်းအလဲတွေ လုပ်လာပါတယ်။ ဥပမာ "LOL" (laugh out loud) နဲ့ "OMG" (oh my God) လို့ ခေါ်တာနဲ့ သစ်တွေပဲ။

ဒီလို စကားလုံးသစ်တွေ ထွက်လာရတာက ကမ္ဘာပေါ်ပေါက်လာတဲ့ စင်ထက်ထိရောက်တဲ့ နားထောင်ရေးတွေ ဖွဲ့စည်းရေးတွေပေးလို့ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ စင်ထက်ထိ ထိုချဉ်ဆိုတဲ့ဘာ internet ပေါ်က စားစရာသုတဲ့ ကျင်လည်ဆောင်ရွက်ပုံအကြောင်း အသုံးအနှုန်းတွေက လူတိုင်းပါပေးပေးရာမှာ ခွဲသွားဖို့ မခက်တော့ပါဘူး။ Online ဝန်ဆောင်မှုတစ်ခုနဲ့ ရာသက်ပန်တဲ့ပြင်ပပေးပို့ နားထောင်တစ်ခုပေါ်ထွက်စေတာ သူနဲ့အတူတူပဲ design ပုံစံခါမိပျောက် အမျိုးမျိုးအမျိုးမျိုးတွေဆောင်ရွက်နိုင်ခြင်း တာပုံစံ အစောပေါ့ပါတယ်။

ဒီနေရာမှာ နားထောင်ကြိုရာ စနစ်သွားလုပ်ငန်းကုမ္ပဏီ Wonder ကို လုပ်ကိုင်နေတဲ့ လုပ်ငန်းရှင်တစ်ဦးက လက်ဆွဲလက်ကိုင် ဆောင်ပြုပြီး တွေ့တစ်သိကြီးနဲ့ ကိုယ်ပိုင်အသုံးအနှုန်းတွေကို ထုထောင်ထောင်ရောင်းတဲ့ Twitter ကို ဥပမာပြပါတယ်။

Twitter ကသုံးခွဲတဲ့ "Tweet" ဆိုတာက စာလွှာထွင်တင်တာကို ပြောပါတယ်။ အမှန်က Tweet ဟာအပျားသီးခန့်တဲ့ အသုံးအနှုန်းတစ်ခုဖြစ်နေပြီး ဒီထက်ပိုက ချီပါသေးတယ်။ "Twitter က အသုံးအနှုန်းအားတွေ မှိုင်းသားရ" လို့ ထိုသူက ပြောပါတယ်။ "Follow"၊ @ နဲ့ # တို့က Twitter မှာ သူ့ကိုယ်ပိုင်အမိဗွယ်နဲ့ သူ့လိုအကြံပေးကား internet တစ်ခုလုံးနဲ့ ဒီထက်ပိုက ချီဆက်နဲ့ ဖြေကြပါပြီ။ "Twitter website" မသုံးတဲ့ သူတွေကလည်း သူတို့အမိဗွယ်ပေး သိနေကြပြီ လို့ သူက ပြောပါသေးတယ်။

ဒီလုပ်ငန်းရှင်က သူ့ကမ္ဘာပေါ်ကို သူ့အသုံးအနှုန်းတွေအစွဲတဲ့ စည်ရွယ်ရွက်နဲ့ ထူးထူးခြားခြား အသုံးအနှုန်းကလေးတွေရွေးပြီး ကမ္ဘာကို တည်ဆောက်ပုံပြုပြီးစားနေပါတယ်။

သူ့အဖွဲ့ရယ်တဲ့အသုံးအနှုန်းသစ်ကို star mention (အမိကကွ
တဲ့ ပေါ်ပြပုံ ခေါ်ပြန်ရည်း) ဟု သူက နာမည်ပေးထားပါတယ်။
အရှေ့ဘက်အောက်ကလေး (၄) နှစ်တွင်ကို စာပေသောက်ဆိုင်တစ်ဆိုင်
ခါမှမဟုတ် မြို့တစ်မြို့ ရဲ့ဘေးမှာ ထည့်ပေးထားပြီး အဲဒီနေရာ
(သူ့စာပေအဖွဲ့ star mentionနေရာ)ကို ကလစ်နှိပ်လိုက်ရင် ဒီစာ
သောက်ဆိုင်အကြောင်း၊ ဒီမြို့အကြောင်း၊ သတင်းအချက်အလက်
တွေ နှစ်လင်လင်ရသွားပြီး “ဒါက သတင်းအချက်အလက်တွေ
ပေးဖို့ပီရည်ထားတဲ့ အခြေခံအကျဆုံးနည်းလမ်းပဲ” ဟု သူကပြောပါ
တယ်။ ဒါပေမဲ့ ဒါက တစ်နေ့မှာ လူတိုင်းအိတ်စို ခေတ်လာမယ့်
ကိစ္စဖြစ်လာမှာကို သူက မျှော်မှန်းထားပါတယ်။

ကိုယ်ရဲ့ကမ္ဘာ့ထိတ်မိတ်၊ ရည်ရွယ်ချက်တို့ရဲ့သဟာဏာဖြစ်မယ့်
စကားလုံးတစ်ခုမျှထုတ်နိုင်ရင် လူတွေ ကိုယ့်ကမ္ဘာထိကို မှေးလျှော
မသွားအောင် လူပီတင်နိုင်ပြီလို့ ရင်းနှီးမြုပ်နှံသူတစ်ဦးက မြော
ဖူးပါတယ်။

“အင်တုလိုကားကုမ္ပဏီတွေ ဝိုင်းရိုင်းလည်နေတဲ့ လုပ်ငန်း
နယ်ပယ် ချေကြွတာခံရထဲက ဘယ်ကမ္ဘာထိချော့ကွက်က ကိုယ်နဲ့
သက်ဆိုင်နေသလဲဆိုတာ လူတွေက သိပီအိတ်နေကြတာပါ။
ကိုယ်က လူအများသုံးနေတဲ့ ပေါ်လာရတာတစ်ခုကို ဆိုထုတ်
နိုင်ပြီ။ အဲဒီစကားလုံး နဲ့နဲ့မရအောင် ဆက်စပ်နိုင်တဲ့ကိစ္စဆိုလို့ကတော့
‘ငါ့ချော့မှာ ငါ့ရိုင်းပဲ မှာ’ လို့ မြောလိုက်တာနဲ့အတူတူပဲ” ဟု ထိုရင်းနှီး
မြုပ်နှံသူက မြောပါတယ်။

Instagram နဲ့တခြားလူကြိုက်များတဲ့ ကမ္ဘာ့ထိချော့က ခေ့ရင်း
ညရင်းအောင်မြင်ကြတာဟာ အဲဒီလိုမီကကွေးကြောင့်လို့ မြောကြပါ
တယ်။ Instagram ရဲ့ နာမည်က ချော့ချော့ပုံနိမ့်နိမ့် လက်ရာပြောက်
ပုံလာရိုက်ခတ်ပုံတစ်ခုနဲ့ မှိုက်ဆက်ထားပါတယ်။

နေရာအနှံ့မရောက် ကမ္ဘာပေါ်တွေ၊ သူတို့ရဲ့ကိုယ်လာတွေက နေ့စဉ်
သုံးစကားလုံးတွေထဲမှာ ရောက်ခဲ့ပြီဖြစ်ကြတာကို သိပြီးသားဖြစ်နေ
ပုံလိမ့်မယ်။ ဥပမာ- ရှာဖွေရအောင်ကျင့်websiteတွေ တစ်လူကြိုက်ကယ်
ဆိုမယ့်ပေ့ To Google (Googleကို အသုံးပြုပါတယ်) ဆိုတဲ့ ကြိုယာက
အားလုံးထဲမှာ အဆင်ပေါ်ဆုံးဖြစ်နေပါတယ်။ “Friendship” ဆိုတဲ့ တခြား
တစ်ပါးလူကို socialize ပေါ်တွင် လက်ခံတဲ့ဆောင်ရွက်မှုလို့ အဓိပ္ပာယ်
ရှိတဲ့စကားလုံးကလည်း အထူးထူးပါပဲ။ သူ့ကြောင့် facebook က ပိုလို့
နာမည်ကြီးလာရပါတယ်။

ကမ္ဘာ့ထိချော့က သူတို့ထဲတွင် သုံးစွဲလိုက်တဲ့နာမည်၊ ခါမှမဟုတ်
ရည်ရွယ်ချက်စာသားတစ်ခုက နေ့စဉ်သုံးစကားလုံးမှာ တဖြည်းဖြည်း
မိမိပင်သွားစေ့ ‘ငါတို့အချစ်’ ဖြစ်နေပါတယ်။

ဥပမာ- Verano mobile ဓလေ့မချော့ကမ္ဘာပေါ်တည်ထောင်သူတို့က
နာမည်ကို တိုတိုနဲ့အားစွဲတဲ့စကားလုံးဖြစ်နေလို့ကြပါတယ်။

တချို့စကားလုံးတွေက အဓိပ္ပာယ်သစ်နဲ့ ဖြစ်လာကြပါတယ်။
ဥပမာ- “like” နဲ့ “Fan” တို့က facebook ပေါ်မှာ လူလိုက်တဲ့တစ်ဦး၊
ပန်းချီဆရာတစ်ဦး၊ ခါမှမဟုတ် စာပေသောက်ဆိုင်တစ်ခုအပေါ် ပုံမှန်
စိတ်ဝင်စားတာကိုခေါ်ပြတဲ့ စကားအသုံးအနှုန်းတွေဖြစ်လာပါတယ်။
“Internet” နဲ့ သူ့ငန်းကျင်ကဖြစ်လာတဲ့ အပြုအမူတွေဟာ ဒီလို
အဓိပ္ပာယ်သစ်တွေ ဖြစ်မြောက်ထက်ထက် ပေါက်ပွားလာတာပဲလို့ Verano
mobile ဓလေ့မချော့ကမ္ဘာပေါ်တည်ထောင်သူ တစ်ဦးကပြောပါတယ်။



ဒီမူအောင်တွင် ဇာမျိုးကမ္ဘာပေါ်တွေက ဆက်ပုံပေးလာတာ၊ ခါမှမဟုတ်
သူငယ်မင်းစွာတွေတာ ဆိုဒီလို သီးသန့်လုပ်ငန်းဦးတည်ချက် တစ်ခုနဲ့
လုပ်ကိုလဲတာကြတာတွေပေါ့တယ်။ အဲဒီလို လုပ်ငန်းပုံစံအသေးကလေး
တွေနဲ့ ဝင်လာကြတာများလာပါတယ်။ ဒီတော့လုပ်ငန်းနဲ့ ကမ္ဘာ့
ဆက်စပ်နဲ့ မကပ်တော့ဘူးပေါ့။ ဒီလိုလုပ်ငန်း အချို့အစားစာပေနည်းလမ်း
တစ်ခုပေးပေးပါတည်း။ တစ်ကံမကပ်ဘဲ ဦးတည်လိုက်တာတွေကလည်း
ကျွန်တော်တို့ပေါ်လာရအသုံးအနှုန်းတွေ အဓိပ္ပာယ်ပြောင်းပတ်ပုံနဲ့မက
ပိုပြန်လာတာပဲ။ ဒါပေမဲ့ စကားလုံးသစ်တွေ အစားအဆင့်သွင်းချင်
တိုင်းလည်း အလုပ်ဖြစ်တာ မဟုတ်ဘူးပေါ့လို့ ရင်းနှီးမြုပ်နှံမှုကမ္ဘာပေါ် BV
Angus ရဲ့ မြောခေ့ဆိုခွင့်ရှိသူတစ်ဦးက မြောပါတယ်။

“ဖြစ်ရင်အောင်လုပ်လူတာထက် သူ့လာသူဖြစ်လာတာကို စောင့်
ကြည့်မိစားတတ်ဖို့လိုသလို၊ လူသားတွေရဲ့တောင့်တားမှုနဲ့ကိုလည်း
အသေးအလတ်မျှမယ်။ စကားလုံးတစ်ခုခေတ်စားလာပြီဆိုရင် သူက
Internetဘာသာစကားထဲမှာ တွင်တွင်ကုမ္ပဏီကုမ္ပဏီ သုံးစွဲနေရယူနေ
ပြီဖြစ်တဲ့ လူသားအခြေအမှတ်ခံရင် ဖြစ်နေလို့ပဲ” လို့ သူက မြောပါသေး
တယ်။

ဒီချော့မှာ မိမိစားတတ်တဲ့ အဆင်မပြေသူတွေပေးပါတယ်။ ဒါဟာ
ကမ္ဘာ့ထိချော့ကလုပ်တိုင်း ရတာမဟုတ်ဘူးပေါ့။ သူတာသူဖြစ်လာတာ၊
ကမ္ဘာ့ထိချော့က သက်ဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းနယ်ပယ်ထဲကို ထိုးဖောက်
ဝင်ရောက်နိုင်တဲ့ နည်းလမ်းပေးပေးပေးပေးပေးပေးပေးပေးပေးပေးပေး
သူကတိုင်းနဲ့သူဖြစ်
လာတာ” လို့ အထက်ပါရင်းနှီးမြုပ်နှံသူက မြောပါတယ်။

Googleဖြစ်လာနေရာက Bingနဲ့အစားထိုးဖို့၊ Microsoftက ကြိုစား
ပုံက သူ့ပြောသလို ဖြစ်နေပါတယ်။ လူကြိုက်များတဲ့ အမေရိကန် ခရုပေ
စာတိုလမ်းတဲ့ “Gossip Girl” ပုံက Microsoft က ပိုက်ဆံပေးပြီး စာတိုလမ်း
တဲ့သရုပ်ဆောင်တွေကို “Bing It” “Bing It” (Bing ကို သုံးပြီး အဲဒါကို
ရှာဖွေပါဆိုတဲ့အဓိပ္ပာယ်)ဆိုပြီး ချွတ်ချွတ်ခိုင်းနေပါတယ်။ မျောက်ပုံစံတော့
လူရယ်မော့ ဖြစ်သွားပါတယ်။ ■